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Jobb volt „Csáu” idején?

Nem tudom, feltűnt-e, hogy amikor számunkra isme-
retlen emberekkel elegyedünk beszélgetésbe, a téma 
szinte mindig valami panaszkodásra okot adó törté-
nés. Magas árak, alacsony fi zetések, kicsi nyugdíjak, 
tolvaj politikusok, minden rossz, s nem is lesz jobb 
– halljuk a taxistól, a bolti árustól, az ügyintézésnél 
velünk sorban állótól. Ilyenkor jobb híján rezignál-
tan bólogatok, semmi kedvem eszmefuttatásokba 
bonyolódni, esetleg gyanús elemnek látszani a kép 
árnyalása miatt. Egyetlen kĳ elentés tud kizökkenteni 
unott egyetértésemből: „Csáu idején jobb volt!”. Ez 
az a pillanat, amikor átvedlek konfl iktusosba. Mert 
nem volt jobb „Csáu” idején.

Értem én, hogy az emberek tele vannak gondokkal, 
a média pedig napi huszonnégy órában önti rájuk a 
„minden rossz, de ezután még ennél is rosszabb lesz” 
alapelv alapján szerkesztett híreket, és vélhetően 
egy nagy segélykiáltás,  szóbeli lázadás a részükről a 
Ceaușescu iránti nosztalgia, mégis dühítő ez a szájról 
szájra terjedő hazugság. Márpedig ez a népi hozzáál-
lás állandósult Romániában. Egy 2015-ös felmérés sze-
rint a románok relatív többsége a kommunista diktátort 
tartja az ország eddigi legjobb elnökének. Három évvel 
ezelőtt a megkérdezettek ötvenkét százaléka határo-
zottan állította, hogy országos szinten a rendszervál-
tást követő harminc év során romlott az életszínvonal. 
Az INSCOP közvélemény-kutató cég idei adatai azt 
jelzik, közel hatvan százaléknyi válaszadó a rendszer-
váltás előtti helyzetet jobbnak ítéli meg. Nyilván ebbe 
beletartoznak azok is, akik még meg sem születtek, 
vagy gyerekek voltak 1989 decembere előtt, de azért 
van véleményük.

A minap a szokásosnál részletesebben próbáltam 
tájékozódni az ukrajnai, kárpátaljai háborús állapo-
tokról. A folyamatos áramszünetről, a hideg lakások-
ról, a télikabátban tanuló gyerekekről, az élelmiszer-
hiányról szóló ottani beszámolók eszembe juttatták 
Ceaușescu „aranykorszakának” utolsó éveit. Párhu-
zamot húzni túlzás, hiszen Romániát nem érték bom-
batámadások, a nélkülözés viszont az élet majdnem 
minden területén általánossá vált akkoriban. Mene-
külni is életveszélyes volt a kommunista Romániából, 
útlevél csak a kiváltságosoknak, vagy a lakásukról az 
állam javára lemondó kivándorlóknak járt, az illegáli-
san távozni próbálót lebukás esetén akár le is lőhet-
ték a román határőrök. Börtönbüntetés, tönkretett 
családok egy rossz szó miatt, lehallgatások, megfé-
lemlítések. Tényleg jobb volt akkor?

Nem kérdés, hogy rengeteg csalódásban volt ré-
szünk az utóbbi három évtizedben. Egyebek mellett vé-
gignézhettük, miként maradnak a „polcon” Ceaușescu 
rendszerének kiszolgálói, hogyan használják fel befo-
lyásukat, információikat és pénzüket a gyors privatizá-
ció idején az egykori szekusok. Harminchárom évvel a 
forradalom után ott tartunk, hogy vajon eltörölhető-e 
az egykori kommunista titkosrendőrség volt tisztjeinek 
máig járó „különleges” nyugdíj. Most is számíthatunk 
a még mindig működő hálózat off enzívájára. Ősz hajú, 
a „hazájukért” dolgozó levitézlett szekusok jelennek 
meg a hírtelevíziók műsoraiban, és kikérik maguknak. 
Naná, hogy védelmezik, dicsérik a kommunista érát. 
Nekik valóban jobb volt annak idején.
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Marosvásárhelyen a városháza 
szerződést bontott a Brant-
ner céggel, amely a közterület 
tisztaságáért felelt és még idén 
szerződést szeretne kötni egy új 
szolgáltatóval. A háztartásihulla-
dék-szállítás problémája tovább-
ra is megoldatlan marad, hiszen 
azt a szerződést a Brantnert cég-
gel nem a város kötötte meg, így 
nem is mondhatja fel. Minden jel 
arra utal, hogy karácsonykor is 
szemetes marad Marosvásárhely.

 » SIMON VIRÁG 

M arosvásárhely polgármestere, 
Soós Zoltán tegnapi sajtótájé-
koztatóján bejelentette, hogy 

felbontotta a város utcáinak takarítá-
sára vonatkozó szerződést a Brantner 
Ecologic Kft . köztisztasági vállalattal. 
Az elöljáró elmondta, a háztartási 
hulladék elszállításáról szóló szerző-
dést nem áll módjában felbontani, ezt 
ugyanis csak a Maros megye hulladék-
gazdálkodásáért felelős társulás, az 
ADI Ecolect teheti meg. Vásárhelyen 
idén nyáron kötött szerződést a város-
háza a kolozsvári Brantner céggel. Míg 
az előző szolgáltatónak 120 alkalma-
zottja sepregetett Marosvásárhelyen 
és tartotta tisztán a parkokat, játszóte-
reket, ürítette a kis szemeteskukákat, 
az új szolgáltató első körben is csak 80 

embert foglalkoztatott. Nagy részük 
elégedetlen volt a fi zetéssel, ezért kö-
zel egy hónapja felmondtak. Helyükre 
másokat alkalmaztak, de a szolgálta-
tást a szerződésben vállaltak szerint 
nem tudták biztosítani, a járdák po-
rosak, a parkok szemetesek voltak, 
az utcai kukák tömve maradtak. Soós 
Zoltán kedden döntött arról, hogy 
felbontja a szerződést a Brantnerrel. 
„Marosvásárhely egyre szemetesebb 
maradt, a cég nem tudta tisztán tarta-
ni a várost. Ezért kedden értesítettük 
őket, hogy felbontottuk a szerződést. 
A következő lépés az lesz, hogy a váro-
si tanács elfogadja a feladatkiíró füze-
tet és meghívásos alapon három cégtől 
ajánlatot kérünk. A legjobb ajánlatot 
tevő cég – reményeink szerint – már 
idén el tudja kezdeni a közterület tisz-
tán tartását"– sorolta a tennivalókat a 
városvezető. Soós Zoltán nem mondta 
meg, hogy melyik lesz az a három cég, 
amelytől ajánlatot kérnek, de kijelen-
tette, hogy a Brantner semmiképpen 
nem. Soós tájékoztatása szerint no-
vember 25. és december 20. között a 
helyi rendőrség ellenőrizte, hogy mi-
lyen mértékben tartja be a háztartási 
hulladék begyűjtésének ütemtervét 
Marosvásárhelyen a Brantner, és ösz-
szesen 830 ezer lejre bírságolta a céget 
az észlelt mulasztások miatt. Azt is 
elmondta, azt szeretné elérni, hogy a 
leendő, ideiglenes szolgáltató tisztán 
tartsa a köztereket és a szeméttárolók 
környékét is. Ez nem azt jelenti, hogy 
felszedi majd mindazt a hulladékot, 

ami jelenleg a tárolók körül található, 
de az illegális szemétkupacokat fel-
számolhatja. Amíg nem választanak 
új szolgáltatót, addig a Brantner kö-
teles biztosítani a szolgáltatást. Soós 
tegnap délben azt mondta, hogy még 
aznapra összehívja az azonnali taná-
csülést, hogy az önkormányzati kép-
viselők fogadják el a feladatkiíró füze-
tet és tudjanak ajánlatot kérni három 
cégtől, ez azonban lapzártánkig nem 
történt meg. A polgármester kitért a 
Brantnerrel kötött másik szerződésre 
is, amit nem a városi, hanem a me-
gyei hulladékgazdálkodásért felelős 
Ecolect közösségi társulás kötött meg 
a kolozsvári céggel. Mint kifejtette, 
kedden jelentést küldött a tömbházak 
környékén napokig halomban álló 
szemétről és az ennek következtében 
kialakult áldatlan állapotokról a köz-
egészségügyi igazgatósághoz. Kérte, 
hogy elemezzék a helyzetet és hir-
dessenek sürgősségi állapotot. Ha ezt 
megteszik, akkor a város az Ecolecttől 
függetlenül felmondhatja a Brantner-
rel kötött szerződést. Ellenkező eset-
ben meg kell várni december 28-át, 
amikor lejár a Brantner rendelkezésé-
re álló 30 napos felmondási idő. Eza-
latt a kolozsvári cégnek bizonyítani 
kellett volna, hogy be tudja tartani a 
szerződésben vállaltakat, de ez nem 
sikerült neki. A marosvásárhelyi vá-
rosháza már korábban is kérte a köz-
egészségügytől, hogy lépjen közbe és 
mondja ki, hogy sürgősségi állapot 
van, de elutasító választ kapott.

MAROSVÁSÁRHELYEN FELBONTOTTÁK AZ EGYIK SZERZŐDÉST AZ UTCATAKARÍTÓ CÉGGEL

Más sepreget, de a szemét marad

 » RÖVIDEN

Romániában drágább a termőföld, mint Franciaországban
Az Eurostat tegnap közzétett adatai szerint az Európai Uni-
óban 2021-ben egy hektár termőföld átlagos ára a horvátor-
szági 3661 eurótól a luxemburgi 47 290 euróig terjedt (nem 
állnak rendelkezésre valamennyi tagállam 2021-es adatai; 
2020-ban Hollandiában a szántóterület hektáronkénti 
átlagára még 71 225 euró volt). Romániában a 2020-ban 
jegyzett 7163 euróról tavaly 7601 euróra nőtt a termőföld 
hektáronkénti átlagára. A hazai szántóterületek drágábbak 
voltak 2021-ben, mint Bulgáriában (6096 euró), Francia-
országban (5940 euró) és Magyarországon (5187 euró). De 
Litvániában, Észtországban, Lettországban, Szlovákiában 
is olcsóbban lehetett termőföldet vásárolni. Romániában 
tavaly a Bukarest-Ilfov régióban volt a legdrágább a szán-
tóterület, 10 707 euró hektáronként, és az észak-nyugati 
fejlesztési régióban a legolcsóbb, 6206 euró hektáronként.
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A kis kukákban és környékükön is egyre több a hulladék Vásárhelyen, a szemétszállítás problémája még nem oldódott meg

 » S. V.

Marosvásárhelyen a Szabadság 
utcában jelenleg zajlik a ke-

rékpársávok kialakítása, a Kornisa 
negyedben is dolgoznak ezen és ked-
den értesítették a várost arról, hogy 
a Poklos partjára tervezett sávot is 
megépítheti – mondta el tegnap Soós 
Zoltán. A polgármester rámutatott, 
a kerékpárút-hálózat előre láthatóan 
2025-re készülhet el, ekkor lehet majd 
biztonságosan közlekedni biciklivel a 
városban. Vásárhelyen jelenleg szinte 
életveszélyes kerékpárral haladni és 

nemcsak azért, mert az utak csúszósak 
télen, hanem mert alig 8 kilométernyi 
biciklisáv létezik és az sem egy helyen. 
Soós Zoltán a Székelyhonnak elmond-
ta, saját alapból és uniós támogatásból 
alakítanak ki biciklisávot a Kornisa 
lakónegyed és a nagykórház környé-
kén: a szakasz 2,5 kilométeres lesz, 
a környéken megújulnak a gyalogos 
övezetek is. „Az országos helyreállítá-
si terv keretében jóváhagyták a Poklos 
patak melletti kerékpárút támogatási 
kérelmét. A tervek szerint a Jeddi út-
tól a Budai Nagy Antal utcáig lehet 
majd kialakított kerepékúton gurulni, 

vagyis a város bejáratától majdnem 
a központig, 4,3 kilométeren. Ennek 
kialakítására a város 813 000 eurós tá-
mogatást kap. Ha mindhárom beruhá-
zás elkészül és a Dózsa György utcában 
is elkészülnek a kerékpársávok, akkor 
már egy igazi hálózatról beszélhetünk" 
– mondta az elöljáró. Kérdésünkre, mi-
korra számíthatunk arra, hogy mindez 
megvalósul, Soós emlékeztetett: a Kor-
nisa lakónegyedi beruházás esetében 
a pályázat elnyerésétől a kivitelezés 
megkezdéséig két év telt el, így várha-
tóan a Poklos mentére tervezett bicik-
liút esetén is ennyi időre lesz szükség.

Várni kell a vásárhelyi kerékpárút-hálózatra


